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یــادداشـــت
فضای حاکم بر مذاکرات به سمت توافق است

  تسلیت رئیس جمهور
  برای درگذشت 

مادر شهیدان چرکچی
رئیس جمهور در پیامی درگذشت سیده 
فاطمه بیگم آقاحسینی مادر شهیدان صادق، 
مهدی، طیبه و منصوره چرکچی از شهدای 
بمباران موشکی ناجوانمردانه روز قدس سال 
۱۳۶۱ همدان را به خانواده آن مرحومه و 
مردم شهیدپرور همدان تسلیت گفت. متن 
پیام تسلیت رئیس جمهور به شرح زیر است: 
سیده  خانم  حاجیه  ام الشهدا  درگذشت 
فاطمه بیگم آقاحسینی مادر بزرگوار شهیدان 
صادق، مهدی، طیبه و منصوره چرکچی از 
شهدای بمباران موشکی ناجوانمردانه روز 
قدس سال ۱۳۶۱ همدان، موجب تألم خاطر 
شد. این اسوه صبر و استقامت که رنج دوری 
فرزندان نورسته و جوان خود را با اخلاص و 
توکل به ائمه اطهار)ع( التیام داد و عظمت 
فرهنگ ایثار و شهادت را پاس داشت، بی شک 
رضایت خداوند را توشه پربار آخرت خود 
ساخته است. اینجانب با عرض تسلیت به 
خانواده محترم آن مرحومه و مردم شهیدپرور 
استان همدان، از درگاه خداوند برای این مادر 
فداکار، رحمت الهی و همجواری با فرزندان 
شهیدش و برای عموم بازماندگان، صبر و 

سلامت مسألت دارم. 
سید ابراهیم رئیسی- رئیس جمهوری 
اسلامی ایران

 دشمن نفوذی
 در اطلاعات سپاه ندارد

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
بیان اینکه سازمان حفاظت و اطلاعات سپاه 
وظیفه حفظ و حراست از سازمان را برعهده 
دارد، گفت: اگر دشمن توانسته بود نفوذی را 
صورت بدهد امکان نداشت امروز ما به قدرت 
پهپادی، موشکی برسیم و با قدرت سازمان 
اطلاعات در داخل و خارج به اهدفمان برسیم. 
سردار شریف افزود: شاخص اینکه دشمن 
در سپاه نفوذ دارد یا ندارد، میزان موفقیت 
سپاه است. اما اینکه یک افسر سپاه را دشمن 
شناسایی و ۲ نفر از اراذل و اوباش برای 
ترورش اجیر کردند، نمی خواهیم بگوییم 
این اتفاق، اتفاق کم اهمیتی بود، پاسداران 
جدای از عموم مردم که زندگی نمی کنند. 
وی تصریح کرد: دشمن نفوذی به مفهومی که 
نظامیان از آن داریم، در اطلاعات و مجموعه 
سپاه ندارد. سردار شریف با بیان اینکه ترورها 
بیان کننده قدرت اسراییل نیست، افزود: ما 
حتما این مختصر رفتارهای ایذایی اسراییلی 
هارا جمع کردیم و می کنیم. اسراییلی ها 
به شدت آسیب پذیر و در هراس قرار دارند. 
وی ادامه داد: اسراییلی ها هرگز قادر نیستند 
خللی در اصل ماجرای دانش هسته ای کشور 
به وجود بیاورند، علاوه بر استحکاماتی که 
مثال زدنی است، آنها با هوش و استعداد 

ایرانی طرف هستند. 

 اسرائیل هیچ سیاست کلانی 
در قبال ایران ندارد

یک روزنامه صهیونیستی در گزارشی 
رژیم  مخالفت های  بررسی  با  تحلیلی 
صهیونیستی با احیای توافق هسته ای نوشت: 
اسرائیل جز سخنان توخالی و سروصداهای 
زیاد، سیاستی درقبال ایران ندارد. روزنامه 
هاآرتص در گزارش خود با اشاره به متن 
پیشنهادی اتحادیه اروپا در مذاکرات وین 
برای دستیابی به یک توافق بر سر احیای 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( نوشت که 
اسرائیل قصد دارد مشاور امنیت ملی خود را 
طی یک ماموریت فوری به واشنگتن بفرستد تا 
به دولت آمریکا درخصوص آن چه ضعف های 
آشکار در پیش نویس نهایی اتحادیه اروپا 
می داند، هشدار دهد. این روزنامه افزود: 
اسرائیل این سند را با دقت مورد بررسی و 
تجزیه و تحلیل قرار داده است، درحالی که کاخ 
سفید، شورای امنیت ملی )آمریکا(، وزارت 
امورخارجه آمریکا و سازمان سیا یا این سند را 

نخوانده اند یا آن را نفهمیده اند. 

 ملت ایران 
نگران امنیت مرزها نباشند

فرمانده مرزبانی ایران گفت: ملت ایران نباید 
نگران امنیت مرزها باشند چرا که مرزداران 
و مرزبانان هوشیار و با صلابت در صحنه 
هستند. سردار احمدعلی گودرزی اظهار کرد: 
یادگاران شهدا و ایثارگران امروز در مرزها 
مدافع جمهوری اسلامی ایران هستند تا اجازه 
ندهند کوچک ترین تعرض و تعدی به مرزهای 
کشور انجام شود. وی وجود هشت هزار و 
۷۵۵ کیلومتر مرز کشورمان را با کشورهای 
مختلف یادآور شد و تصریح کرد: بیش از ۲ 
هزار کیلومتر از این مرزها دریایی است که 
در گرما و سرما و به رغم سختی کار مرزداران 
و مرزبانان شجاع و غیور ما سعی می کنند تا 
امنیت پایدار را در مرزها برقرار کنند. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: 
وظیفه اصلی مرزبانی استیفای حقوق ملت به 
ویژه مرزنشینان و تقویت دیپلماسی مرزی 
است که مرزبانان ما با داشتن استوارنامه هایی 
سعی می کنند تا بیش ترین مراودات و روابط را 

با مرزبانان کشور همسایه داشته باشند. 

کــوتــــاه

آرمان ملی-  حمید شجاعی: تحولات 
حول محور احیای برجام نو به نو در حال 
تغییر است و هر روز شاهد اظهار نظر هایی 
از سوی مقامات غربی یا ایرانی در خصوص 
مسائل پیرامون برجام هستیم. به همین 
جهت نیز گمانه زنی های مختلفی در خصوص 
احیای برجام، رسیدن به توافق و جزئیات 
توافق مطرح می شود. این در حالی است 
که هنوز هیچ سند مکتوبی که رسما مورد 
تایید طرفین باشد بیرون نیامده و آنچه از 
جزئیات توافق میان طرفین بیان می شود 
صرفا گمانه زنی رسانه ای است که مطرح 
می گردد. هر چند که نباید این نکته را نیز از 
یاد برد که برخی موضوعات مثل طرح بحث 
تضمین ها، تحریم ها و بحثPMD از مسائل 
مهم و مورد تاکید ایران است. با این حال طی 
روزهای گذشته بنابر آنچه منابع خبری و 
رسانه ها عنوان کرده اند برخی جزئیات از 
توافق احتمالی بیرون آمده که شامل »خروج 
آنی ۱۷ بانک از تحریم«؛ »پرداخت غرامت به 
ایران درصورت خروج مجدد آمریکا از برجام«؛  
»ابطال سه فرمان اجرایی ترامپ که در روز اول 
توسط بایدن اجرا خواهد شد«؛ »آزادسازی 
۷ میلیارد دلار در کره بلافاصله با آغاز فرایند 
احیایی برجام« می شود. از طرفی برخی 
منابع نیز جزئیات دیگری را برون داده اند که 
طی آن »ایالات متحده تضمین کرده قوانین 
داخلی این کشور مانند CAATSA و قانون 
پاتریوت بر اجرای تعهدات این کشور تحت 
برجام تأثیری نخواهد داشت.«؛ »مکانیسم 
snapback فقط بر اساس گزارش آژانس 
می تواند راه اندازی شود.  اگر یک کشور به طور 
یکجانبه سازوکار را راه اندازی کند، طرف های 
دیگر متعهد می شوند که با آن همکاری 
نکنند.« و همچنین آمریکا تضمین می کند 
که تمامی شرکت های فعال در ایران تا پایان 
دوره بایدن به مدت ۲.۵  سال پس از خروج 
آمریکا از تحریم های آمریکا معاف خواهند 
بود.  اگر رئیس جمهور جمهوریخواه در اولین 
روز ریاست جمهوری از برجام خارج شود، 
شرکت ها برای ۲. ۵ سال پس از آن معاف 
می مانند.« بر اساس همین گمانه زنی ها نیز 
برخی رسانه ها از احتمال بالای توافق خبر 
داده اند در حالی که هنوز هیچ مقام ایرانی یا 
هیچ یک از مقامات غربی به طور رسمی صحت 
این جزئیات را تایید نکرده اند و خبرها حاکی از 

آن است که آمریکایی ها هنوز در حال بررسی 
پاسخ ایران و دغدغه های مطرح شده هستند 
و هنوز اظهار نظری نکرده اند. چه اینکه روز 
گذشته یک مقام بلندپایه اروپایی که خواست 
نامش فاش نشود به شبکه خبری »العربیه« 
گفت : »فرانسه به عنوان طرف حاضر در 
مذاکرات هسته ای، هرگونه فاش شدن متن 
نهایی توافق پیشنهادی اروپا برای احیای 
برجام را تکذیب می کند.« منابع دیپلماتیک 
تروئیکای اروپا شامل سه کشور بریتانیا، آلمان 
و فرانسه هم شامگاه جمعه اعلام کردند که 
متن نهایی توافق احتمالی با ایران هرگز افشا 
نشده است. کشورهای اروپایی با رد برخی 
خبرها درباره افشای جزئیات توافق احتمالی 
احیای برجام، تاکید کردند که مقام های 
اروپایی و آمریکایی در حال بررسی واکنش 
ایران هستند.« مجموع بررسی روندها نشان 
می دهد که احیای برجام همچنان در هاله ای 
از ابهام به سر می برد و با وجود ابراز امیدواری 
و نزدیکی بسیار به توافق هنوز شاهد توافقی 
نبوده ایم و باید ببینیم که شرایط به چه سمت 

و سویی خواهد رفت. 
  علت تاخیر آمریکا

هفته گذشته بود که ایران جمع بندی نهایی 
خود درباره متن پیش نویس توافق احیای 
برجام به هماهنگ کننده مذاکرات هسته ای 
تحویل داد تا آمریکا پس از بررسی، پاسخ خود 
را به آن بدهد، اما از زمان دریافت این پاسخ 
تا امروز صرفا شاهد موضع گیری متناقض 
مقامات و رسانه های گروهی این کشورها 
بوده ایم. حال مقامات ایران بر این نظرند که 
پاسخ شان به ایده های جوزپ بورل رئیس 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا و آن چه امروز 
به عنوان متن پیش نویس توافق مشخص 
شده است، راهگشاست. پس از دریافت جمع 
بندی ایران از سوی اتحادیه اروپا، مقامات 
اروپایی و نیز فرانسوی واکنش مثبت و رو به 
جلویی درباره جمع بندی نهایی ایران داشتند 
و بعضا عنوان کردند که پیشنهادهای ایران 
»منطقی«، »سازنده« و »دلگرم کننده« 
است. مقامات آمریکایی اما در این یک هفته 
صرفا به این موضع گیری پرداختند که در 
حال بررسی جمع بندی ایران هستند هر 
چند که منابع غیررسمی و رسانه های این 
کشور خواست و اهداف آمریکا در این رابطه 
را دنبال می کنند. در عین حال موضع گیری 

منابع غیررسمی اروپایی و غربی در ساعات و 
روز نخست دریافت جمع بندی ایران، آنقدر 
مثبت بود که تصور می شد این مواضع در 
هماهنگی با آمریکا مطرح است و دیگر مانعی 
بر سر نهایی کردن توافق وجود ندارد. اما، پس 
از چند روز و در حالی که آمریکا اعلام کرده 
بود همچنان در حال بررسی پاسخ ایران است. 
نکته اینجاست که ایران موفقیت مذاکرات به 
منوط به انعطاف آمریکا و متقابلا آمریکا منوط 
به انعطاف ایران می دانند. اما آنچه که مسلم 
است و برخی کارشناسان نیز بر آن اذعان دارند 
مساله فقط آمریکا نیست و این صهیونیست ها 
هستند که بر روی آنها تاثیر گذارند و همین 
مساله نیز باعث تاخیر آمریکایی ها در پاسخ 
شده است. قدر مسلم همه چیز آماده احیای 
برجام و اعلام توافق است و آمریکایی ها نیز اگر 
عملا احیای برجام را می خواهند باید هر چه 
سریع تر بهانه گیری را کنار گذاشته و تصمیم 

آخر خود را اتخاذ و پاسخ نهایی را بدهند. 
  از نزدیکی به توافق تا تحریم های 

دائمی
یک مقام آمریکایی با بیان اینکه »اکنون 
نسبت به گذشته به حصول توافق در وین 
نزدیک تر هستیم« تاکید کرد: پیشرفت از این 
نقطه به بعد ممکن است کند باشد.  یک مقام 
ارشد آمریکایی در گفت وگو با شبکه خبری 
 سی ان ان درباره آخرین وضعیت مذاکرات 
احیای برجام گفت: اکنون در مقایسه با دو 
هفته پیش به حصول توافق در وین نزدیک تر 
شده ایم اما هنوز نتیجه نامشخص است زیرا 
برخی شکاف ها به قوت خود باقی مانده 
است. رئیس جمهور بایدن تنها توافقی را 
تایید خواهد کرد که منافع ملی ما را تامین 
کند. این مقام آمریکایی ادامه داد: پیشرفت 
از این نقطه به بعد ممکن است کند باشد 
اما به نظر می رسد که در حال حاضر شتاب 
بیشتری نسبت به سال گذشته وجود دارد. 
از سوی دیگر باوجود برخی گزارش ها مبنی 
بر نزدیک شدن حصول توافق درخصوص 
احیای برجام، تعدادی از قانونگذاران آمریکا 
طرحی را برای دائمی کردن یکی از قانون های 
تحریمی علیه ایران ارائه کرده اند.  گروهی 
متشکل از چند سناتور آمریکایی از هر دو 
حزب جمهوری خواه و دموکرات طرحی را 
موسوم به »مستحکم کردن قانون تحریم های 
ایران« ارائه کرده اند که هدف آن لغو حکم 
انقضای قانون تحریم های ایران است که 
در سال ۱99۶ به تصویب رسیده بود. این 
قانون تحریمی که به عنوان »قانون آیسا« نیز 
شناخته می شود به رئیس جمهور آمریکا اجازه 
اعمال تحریم های ثانویه علیه ایران در حوزه 

انرژی را می دهد. 

 پس از پاسخ ایران به پیشنهاد آقای جوزپ بورل در دوشنبه 
هفته گذشته تا کنون برخورد اروپایی ها و آمریکایی ها منفی 
نبوده و بلکه اظهار خرسندی هایی هم کرده بودند و گفتند 
که فقط یکی دو مورد است که ایران بر روی متن اضافه کرده 
است.  البته بعضی از رسانه های غربی مطالبی را گفتند که 
باعث شد شک و تردیدهایی به وجود  آید. آن مطالب نیز ناشی 
از این بوده که ایران تضمین خواسته که اگر دیگر روسای 
جمهور آمریکا نیز روی کار آمدند از برجام خارج نشوند. لذا نه 
طرف ایرانی و نه طرف های اروپایی و آمریکایی صحت چنین 
چیزی را تا کنون تایید نکرده اند. بنابر این آنچه فعلا می شود 
در مورد برجام صحبت کرد این است که اروپایی ها از دور آخر 
مذاکرات به یک جمع بندی رسیدند و طرحی را درست کردند 
و ایران به آن طرح پاسخ داد و آمریکایی ها از پیش گفته بودند 
که پیشنهادهای خود را به طور محرمانه به خود آقای بورل 
خواهند داد. بنابر این هنوز چیز خاصی که بتوان بر اساس آن 
یک استنباط منطقی بر اساس واقعیات موجود داشت وجود 
ندارد. چرا که نمی توان بر مبنای گمانه زنی های رسانه ای به 
تحلیل و بررسی پرداخت. آنچه مسلم است فضای حاکم بر 
برجام حکایت از توافق دارد ولی می شود گفت که جو کلی 
منتج از اطلاعاتی که از لا به لای سطور می توان به دست آورد 
دستیابی به توافق است. احتمالا طرفین در حال چانه زنی بر 
روی آن یکی دو پیشنهادی که ایران مطرح کرده هستند. 
گرچه پیش از این نیز مطرح کرده بودیم که چنانچه مساله 
سپاه حل شود امکان تفاهم در بقیه مسائل وجود دارد. البته در 
خصوص این مساله نیز آقای مرندی مشاور تیم مذاکره کننده 
اخیرا گفته که اصلا حذف نام سپاه از فهرست سازمان های 
تروریستی هیچ وقت پیش شرط توافق نبوده است. بقیه 
مسائل قابل حل است و از جمله آنها که شاید بخواهد مانع 
شود مساله PMD است البته آنطور که در مذاکرات قطر میان 
ایران و آمریکا با واسطه گری آقای انریکه مورا مطرح شد ظاهرا 
این مساله رفع شده و آمریکایی ها گفته بودند که می توانند 
با مذاکره با آژانس مساله پادمان را مختومه اعلام کنند.  لذا 
مهم ترین دغدغه برای ایران فعلا مساله پادمان است چرا که 
یک قطعنامه نیز در ماه ژوئن علیه ایران در شورای حکام صادر 
شد که چنانچه حل نشود ممکن است در نشست آتی شورای 
حکام منجر به صدور قطعنامه دیگری شود. اما اگر حل شود به 
نظر می رسد که رو به تفاهم می رویم. برای تضمین ها نیز ظاهرا 
فرمول هایی پیدا کردند که از یک سال گفته شده که ظاهرا 
تا دو سال و نیم باقی مانده از دولت آقای بایدن قطعی است 
که چنانچه در ایران و آمریکا تحولی رخ داد و طرفین از برجام 

خارج شدند آن شرکت ها مشمول تحریم ها نشوند. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره در پیش 
بودن آیین راهپیمایی بزرگ اربعین حسینی 
و بازگشایی مراکز آموزشی، بر ضرورت تزریق 
دُز یادآور واکسن کرونا و استمرار رعایت 
کرد.  تاکید  بهداشتی  دستورالعمل های 
سیدابراهیم رئیسی در جلسه صبح شنبه ستاد 
ملی مقابله با کرونا، با قدردانی از زحمات و 
مجاهدت های کادر بهداشت و درمان در صیانت 
از جان مردم در برابر ویروس کرونا، گفت: ایثار، از 
خودگذشتگی و مجاهدت های همه اعضای کادر 
بهداشت و درمان در طول مواجهه با همه گیری 
کرونا، برگ درخشانی در تاریخ این مرز و بوم است 
و در حافظه جمعی ملت ایران ماندگار خواهد بود. 
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به حرکت آغاز 
شده به سوی خودکفایی کشور در حوزه دارو، 
ضمن قدردانی از داروسازان داخلی، خاطرنشان 
کرد: دولت از تلاش  برای تولید همه داروهای 
مورد نیاز کشور توسط داروسازان داخلی حمایت 
می کند. رئیسی با اشاره به گزارشی مبنی بر تولید 
بیش از 9۰درصد از داروهای مورد نیاز توسط 
شرکت های داخلی، این دستاورد را افتخارآمیز 
دانست و افزود: استمرار این روند بدون تردید یک 
گام راهبردی در حوزه سلامت عمومی در کشور 
است و دولت با همه توان از آن حمایت می کند. 
رئیس جمهور همچنین با اشاره به بازگشایی 
قریب الوقوع مراکز آموزشی و همچنین در پیش 
بودن اربعین حسینی گفت: همانطوری که با 
تلاش های کادر درمان و البته همراهی جدی 
مردم توانستیم بر خیزهای مختلف بیماری 
غلبه کنیم، هم اکنون نیز همچنان همراهی 
مردم در رعایت دستورالعمل ها ضرورت دارد و 
پیش نیاز توفیق سیاستگذاری ها در مدیریت 
دز  تزریق  لزوم  همچنین  وی  است.  کرونا 
یادآور واکسن را مورد تأکید قرار داد و اظهار 
داشت: بررسی ها نشان می دهد تزریق دز یادآور 
واکسن کرونا در صیانت از جان افراد مؤثر بوده و 
کسانی که دز یادآور تزریق نکرده اند، بیشتر در 
معرض آسیب قرار دارند. رئیسی انجام تست و 
شناسایی مبتلایان به کرونا در مرزها و مبادی 
ورودی کشور را نیز ضروری برشمرد و از همه 
مردم خواست که برای ایمن ماندن از کرونا و 
سویه های جدید آن، نسبت به رعایت کامل اصول 
بهداشتی اهتمام ویژه داشته باشند. »اجرای 
طرح پزشک خانواده« از دیگر موضوعات مورد 
تأکید رئیس جمهور در جلسه ستاد کرونا بود. 

دکتر رئیسی وزارت بهداشت و درمان را مکلف 
کرد در اجرای برنامه های تحولی دولت در حوزه 
سلامت، طرح پزشک خانواده و نظام ارجاع را 
خصوصاً در شرایطی که کشور همچنان درگیر 
همه گیری کرونا است، با سرعت بیشتر عملیاتی 
کند. رئیس جمهور در پایان سخنان خود با اشاره 
به برگزاری مسابقات ورزشی با حضور تماشاگران 
در ورزشگاه ها بر ضرورت رعایت مصوبه ستاد 
ملی مقابله با کرونا برای حضور ۳۰ درصدی 

تماشاگران در اماکن ورزشی مسقف تاکید کرد.
 دولت مردمی به وعده خود در طرح 

رتبه بندی معلمان عمل کرد
همچنین رئیس جمهور  در سی  و ششمین 
اجلاس مدیران و روسای آموزش  و پرورش 
کشور که پیش از ظهر دیروز شنبه در سالن 
اجلاس سران برگزار شد، آموزش و پرورش 
را مهم ترین نهاد فرهنگی کشور و متولی امر 
تعلیم و تربیت خواند و گفت: آینده مدیریت، 
سیاست و اقتصاد کشور در آموزش و پرورش رقم 
می خورد و بی تردید توسعه کشور در گرو توسعه 
این نهاد است. آیت ا...  سید ابراهیم رئیسی با بیان 
اینکه مهم ترین ماموریت انبیای الهی تربیت 
مردم بوده است، افزود: امروز وظیفه خطیر و 
بسیار مهم تربیت انسان و انسان سازی بر عهده 
معلمان و نهاد آموزش و پرورش است. وی با 
بیان اینکه جایگاه تعلیم و تربیت باید به عنوان 
یک جایگاه ممتاز و متعالی در جامعه تثبیت 
شود، تصریح کرد: هرگونه هزینه هدفمند در 
آموزش و پرورش، یک سرمایه گذاری برای کشور 
در راستای ارتقای آموزش یک نسل و تربیت 
نیروی انسانی فرهیخته است. رئیس جمهور با 
تاکید بر ضرورت بازبینی اقدامات انجام شده 
در گذشته و احصای نظام مسائل آموزش و 
پرورش خاطرنشان کرد: پیشنهاد بنده به این 
اجلاس و همه مدیران آموزش و پرورش این 

است که با نگاه نقادانه و منصفانه، نقاط ضعف 
و قوت روند حرکتی در گذشته را واکاوی 

و با شناخت مشکلات، راهکارهای ایجاد 
تحول و غلبه بر مشکلات را تدوین 
و ارائه کنند. رئیس جمهور در ادامه 

لزوم جبران عقب ماندگی ها در عدالت 
آموزشی را مورد تاکید قرار داد و افزود: 

بی عدالتی در نظام آموزشی 
صرفا مربوط به کمبود 

امکانات و تجهیزات در 

مناطق محروم نیست، گاهی تعیین ساعات 
و نوع چینش دروس خاص در برنامه درسی 
دانش آموزان، از مصادیق بی عدالتی است که 
رفع آن باید مورد توجه مدیران آموزش و پرورش 
قرار گیرد. اساساً عدالت خواه شدن افراد جامعه 
در گرو تربیت و آموزش صحیح در نهاد آموزش 
و پرورش است. رئیسی تقویت سطح کیفی 
آموزش در مدارس را از مصادیق ارتقای عدالت 
آموزشی در کشور خواند و افزود: مدارس دولتی 
پرچمداران آموزش عمومی در کشور هستند 
و به هیچ عنوان شایسته نیست در آزمون های 
هماهنگ کشوری، دانش آموزان این مدارس 
سطح علمی نازلی داشته باشند و این تلقی در 
کشور شکل بگیرد که موفقیت در گرو پیوستن به 
مدارس غیردولتی است. وی با تاکید بر ضرورت 
مردمی سازی آموزش و پرورش و میدان دادن به 
مردم در این حوزه، گفت: والدین می توانند نقش 
بسیار مهمی در مردمی سازی تعلیم و تربیت ایفا 
کنند. شرایط کرونایی در کنار همه مشکلاتی 
که برای مردم و کشور ایجاد کرد، در عین حال 
تجربیات مفیدی به ارمغان آورد که یکی از آنها 
نقش و کمک کردن والدین به معلمان در تعلیم 
و تربیت بود. رئیس جمهور تحقق اهداف سند 
بنیادین تحول در آموزش و پرورش را در گرو نگاه 
تحول گرایانه مدیران دانست و تصریح کرد: امروز 
و با گذشت ۴۳ سال از استقرار پیروزی انقلاب 
اسلامی، اقدامات ما باید مبتنی بر مبانی روشن، 
متقن و محکم با قابلیت اجرایی باشد. رئیسی با 
اشاره به نقش و جایگاه دانشگاه فرهنگیان در 
اجرای سند بنیادین تحول در آموزش و پرورش 
پیشنهاد کرد که این دانشگاه در راستای عمل 
به مسئولیت های خود از ظرفیت های مراکز 
پژوهشی و تحقیقی و همچنین دانشکده های 
علوم تربیتی سراسر کشور بهره و یاری بگیرد. 
رئیسی به تحقق وعده دولت برای رتبه بندی 
معلمان اشاره کرد و گفت: همانطور 
که وعده کرده بودیم با تعامل با 
مجلس، قبل از پایان سال اول 
دولت، طرح رتبه بندی معلمان 
پس از ۱۱ سال تاخیر اجرا گردید. 
در این زمینه مسائل مالی و بودجه ای 
مقدمه و فرع ماجرا بوده و برای دولت 
مردمی مسئله اصلی توجه به 
 شأن، منزلت، مهارت و

معلمان بوده است.  مهارت آفرینی 

رئیس جمهور: 

دولت به وعده اش در طرح رتبه بندی معلمان عمل کرد

دیــدگــــاه
 توسعه  نیازمند  تفاهم  است 

 دولت سیزدهم همواره تلاش دارد که خود را مردمی 
معرفی کند. حال اینکه این دولت توانسته در این زمینه 
موفق عمل کند یا خیر جای بررسی دارد. مردمی بودن 
دولت ها در شرایطی به وجود می آید که آن دولت بتواند بنا 
به خواست مردم رفتار کند. امروز مردم به خوبی می دانند 
که مشکل تورم بالا و ده ها مشکل دیگر در کجا نهفته است. 
فقدان ارتباط اقتصادی ایران با سایر کشورها از جمله 
کشورهای منطقه ریشه این مشکلات است و اگر بخواهیم 
دقیق تر این مساله را مورد بررسی قرار دهیم؛ فقدان وجود 
برجام است که این شرایط را برای ایران به وجود آورده 
است. شاید از این نظر باشد که دولت محترم تلاش دارد این 
مساله را در معرض حل قرار داده تا بتواند به سایر موضوعات 
نیز ورود کند اما حال سوال این است که تنها حل مشکلات 
پرونده هسته ای است که می تواند مشکلات ایران از جمله 
مساله اقتصاد را حل کند. پاسخ هم منفی است هم مثبت. 
از نظر اقتصادی ایران تا زمانی که در  تحریم اقتصادی قرار 
دارد نمی تواند چالش های خود را در ابعاد مختلف حل کند. 
فردای روز برداشته شدن تحریم همه چیز خوب نخواهد 
شد و ایران گل و بلبل نمی شود زیرا اقتصاد ایران دارای 
بیماری های مختلفی است که باید مورد جراحی قرار گیرد. 
در فرض مثال که همین فردا توافق حاصل شود نهایتا ۶ 
ماه شاهد آثار توافق آن هم به صورت هیجانی بر اقتصاد 
ایران خواهیم بود. لذا دولت باید بتواند در پسا برجام مساله 
سرمایه گذاری خارجی را در اولویت خود قرار دهد فقدان 
سرمایه گذاری چه از سوی سرمایه گذاران داخلی و چه 
خارجی موجب شده که دولت خود به تنها سرمایه گذار 
اصلی در عرصه های مختلف در ایران تبدیل شود. حال 
اینکه ایران تنها در حوزه حمل و نقل ریلی نیازمند حدود 
۲۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری است تا بتواند در مسیر 
ترانزیت های بین المللی قرار گیرد. همچنین در فردای 
توافق اینگونه نخواهد بود که ایران بتواند با یک گام حتی 
بلند، گاز خود را به اروپا یا حتی به همین کشورهای همسایه 
برساند و از این طریق درآمد به دست آورد. چندین سال 
سرمایه و کار نیاز است تا حلقه های گازی کشور کامل شده 
و باید برنامه ای برای صرفه جویی در مصرف گاز پیاده سازی 
شود آن هم اگر در این سال ها مشکلات اوکراین حل نشود، 
ایران خواهد توانست به سمت صادرات گاز به اروپا حرکت 
کند. از این جهت تا دیر نشده باید مساله تحریم ها را حل 
کرد و دولت باید مشوق های فراوانی برای سرمایه گذاری در 
زیر ساخت های نفتی و گازی ایجاد کند تا از بتواند بخشی 
از عقب ماندگی در حوزه های مختلف را جبران نماید. از این 
منظر توافق با غرب در پرونده هسته ای و مذاکره با سایر 
کشورها برای مقابله با ایران هراسی باید در دستور کار 
دولت قرار گیرد تا ایران  در مسیر توسعه متوازن و بعدها 

رفاه قرار گیرد. 

داریوش قنبری  
    استاد دانشگاه

 راحتی مراودات بانکی
 احتمالا در متن توافق نمی آید

 رئیس پیشین سازمان انرژی 
اتمی گفت: اتفاقی که امروز افتاده 
این است که طرف های برجامی 
تحت تاثیر عملیات نظامی روسیه 
در اوکراین هستند و پیش بینی 
می کنند برای زمستان مشکل خود 
را حل کنند. در چنین وضعیتی 
آنها به سراغ ایران آمده تا اروپا را از 
این وضعیت نجات دهند و بتوانند 
بخشی از نفت ما را ببرند. اما اینکه 
مراودات بانکی راحت شود و هر 
فردی بتواند پولی را جابه جا کند به 
احتمال زیاد در متن توافق نخواهد 
آمد یا اگر هم بنویسند محدود 
خواهد بود. فریدون عباسی افزود: 
پس ما نباید فکر کنیم که دیگر 
فشار تمام شد و تمام پول های ما 
بازخواهد گشت و به احتمال زیاد 
قید می گذارند که ما این پول ها 
را در چه حوزه هایی هزینه کنیم. 
حتما قیدی می گذارند که بازهم 

منجر به خرید کالا از آن ها شود.

رسانه ها مقصرند

 
سیاسی  مسائل  تحلیلگر  یک 
معتقد است علت وقوع فساد در 
فولاد مبارکه، ناتوانی رسانه ها در 
ایفای نقش اطلاع رسانی و نظارتی 
است. عباس عبدی در پاسخ به 
آن پرسش که دلیل این شکل از 
فساد در فولاد مبارکه که خیلی 
غیر  و  سیاسی  افراد  نهاد ها،  از 
سیاسی، رسانه ها و حتی فعالان 
فضای مجازی به آن آلوده شده اند، 
چیست؟ اظهار کرد: این وضعیت 
چند علت اساسی دارد؛ رسانه ها 
در ایران واجد کارکرد اصلی خود 
نیستند. آنها باید اطلاع رسانی و 
نظارت کنند و نمی کنند، ولی فضای 
کلی رسانه های جریان اصلی به 
بیراهه کشیده شده و رسانه های 
دیگر هم نمی توانند آن دسته از 
وی  کنند.  کنترل  را  رسانه ها 
اظهارکرد: همچنین نظام حرفه ای 
مستقل روزنامه نگاری وجود ندارد 

و همه چیز دولتی است. 

جاوید قربان اوغلی 
  تحلیلگر مسائل بین الملل
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توافق نزدیک اما در هاله ای از ابهام
  تکذیب فاش شدن متن نهایی توافق پیشنهادی از سوی اروپا

 حزب ا... و مقاومت امروز
 در اوج قدرت هستند

 معاون هماهنگ کننده سپاه 
با بیان اینکه توانایی های امروز 
مقاومت قابل مقایسه با دهه های 
که  کرد  تاکید  نیست  گذشته 
حزب ا... و مقاومت امروز در اوج 
و عظمت خود هستند.  قدرت 
سردار محمدرضا نقدی چهلمین 
سالگرد تاسیس مقاومت اسلامی 
را به لبنان و حزب ا... و مقاومت و 
در راس آن ها سید حسن نصرا...، 
. لبنان تبریک  . . دبیرکل حزب ا
گفت و تاکید کرد که مقاومت 
همواره شکست هایی را متحمل 
دشمن صهیونیستی و حامیان 
آن کرده است. وی گفت: ما امروز 
در مرحله ای هستیم که باید همه 
باهم آماده باشیم تا به یاری خداوند 
و در کنار جهادگران به سمت قدس 
شریف حرکت کنیم و آن مکان 
مقدس و مسجد الاقصی را آزاد 
و صهیونیست های اشغالگر را از 
خاک فلسطین بیرون کنیم. نقدی 
.. و مقاومت  . تاکید کرد: حزب ا
قدرت  اوج  در  امروز  اسلامی 
و عظمت هستند و توانایی های 
با  امروز مقاومت قابل مقایسه 
دهه های گذشته نیست. حزب ا... 
امروز قوی ترین نیروی زمینی در 
منطقه را دارد که می تواند ارتش 

صهیونیستی را نابود کند.


